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Study Summary 

The international order after the end of the Cold War, the collapse of the Soviet Union, and 

the world's transition from bipolarism to the unipolar United States of America witnessed 

many changes at the structural and value level of the international system through the radical 

transformations that prevailed in the international system. Regional powers such as Iran to 

extend its influence and dominance over the Middle East as a whole and the Gulf region in 

particular, exploiting the 2003 US invasion of Iraq Thus, the overthrow of the regime of 

Saddam Hussein is the most powerful variable that has affected the balance of regional and 

international powers. It has given Iran the opportunity to intervene in Iraq. This is because 

Iraq was Iran's regional rival in addition to the strategic position occupied by Iraq by 

containing wealth and natural resources such as oil. And natural gas, which led to Iran to 

exploit the US invasion of Iraq and increase its influence and interference in Iraq. The  

Process of engagement in Iraq facilitated the rapprochement between the two countries in 

terms of common history, culture and religion for speculators. From this perspective, Iran 

adopted a strategy based on the religious ideological dimension that it employed  In order to 

protect its borders and security and to play a dominant role in the Middle East region, 

especially as Iran suffers from attempts to destabilize its national security system In its 

efforts to play a regional role, Iran has exploited the political transformations witnessed in the 

Arab region in late 2010 and early 2011, which were called the Arab spring revolutions and 

initially supported by Syria, Yemen, the maritime, Egypt, Of the Islamic Revolution of Iran, 

which took place in 1979. But after the change in the pace of these political transformations 

in the Arab countries, this was reflected in the internal situation in Iran. This is due to the 

popular demonstrations that were called the Green Revolution.  
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 مƄخص اƃدراسة
شهد اƅنظام اƅدوƅي بعد انتهاء اƅحرب اƅباردة و انهيار ااتحاد اƅسوفياتي و انتقال اƅعاƅم من اƅثنائية 
اƅقطبية اƅى ااحادية اƅقطبية بزعامة اƅوايات اƅمتحدة اامريƄية، تغيرات Ƅثيرة عƆى اƅمستوى اƅهيƆƄي 

Ɔƅنظام اƅدوƅي من خال اƅتحوات اƅجذرية اƅتي سادت اƅنسق اƅدوƅي . و في ظل هذا اƅتحول  واƅقيمي
سعت بعض اƅدول ااقƆيمية Ƅايران ƅبسط نفوذها و هيمنتها عƆى منطقة اƅشرق ااوسط ƄƄل و منطقة 

نظام .و منه فان ااطاحة ب2003اƅخƆيج اƅعربي بشƄل خاص مستغƆة بذƅك اƅغزو اامريƄي Ɔƅعراق سنة
صدام حسين يعد اƅمتغير ااقوى اƅذي اثر عƆى موازين اƅقوى ااقƆيمية و اƅدوƅية , و أتاح إيران اƅفرصة 
Ɔƅتدخل في اƅعراق ، من منطƆق ان اƅعراق Ƅانت اƅمنافس ااقƆيمي ايران اضافة Ɔƅموقع ااستراتيجي اƅذي 

يعية Ƅاƅنفط و اƅغاز اƅطبيعي, هذا ما دفع تحتƆه اƅعراق من خال احتوائها عƆى اƅثروات و اƅموارد اƅطب
بايران استغال اƅغزو اامرƄي Ɔƅعراق وزيادة نفوذها و تدختها فيه أي اƅعراق. ومما سهل عƆى إبران 

عمƆية اƅتدخل في اƅعراق عامل اƅتقارب  بين اƅدوƅتين من حيث اƅتاريخ اƅمشترك و اƅثقافة واƅدين 
ايران استراتيجية مبنية عƆى اƅبعد اƅعقائدي اƅديني، اƅذي وظفته اƅمتقاربين.  من هذا اƅمنطƆق تبنت  

في اطار استراتيجية امنية حددت معاƅمها  و اهدافها مسبقا ,و Ƅل ذƅك من اجل حماية حدودها وامنها  
واƅوصول Ɔƅعب دور اƅمهيمن ااإقƆيمي في اƅشرق اأوسط..خاصة ان ايران تعاني من محاوات ƅزعزعة 

منها اƅقومي .نظامها و ا  

Ƅما ان ايران و من خال سعيها Ɔƅعب دور اقƆيمي ،استغƆت اƅتحوات اƅسياسية اƅتي شهدتها اƅمنطقة 
و اƅتي اطƆق عƆيها بثورات اƅربيع اƅعربي و ايدتها في  2011و بداية سنة  2010اƅعربية في اواخر سنة

معتبرتها Ƅانتصار ƅثورة ايران   بداية اامر خاصة في  دول معينة سوريا ،اƅيمن ،اƅبحريين ،مصر
.وƄƅن بعد تغير وتيرة هذه اƅتحوا ت اƅسياسية في اƅدول اƅعربية   1979ااسامية و اƅتي قامت سنة 

انعƄس ذƅك عƆى ااوضاع اƅداخƆية اايرانية  و يرجع اامر في ذƅك اƅى انطا ق مظاهرات شعبية و 
ن تغير موقفها اتجاه هذه اƅثورات.اƅتي سميت باƅثورة اƅخضراء ،هذا ما جعل ايرا  
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